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Een nieuwe duurzame impuls: Eerder beginnen en meer samenwerken  
 

 
 
Pontjes varen af en aan langs de kop van de NDSM-werf in Amsterdam-Noord. Aan het eind van de weg in 
een oude loods zit MACA Moving Arts Centrum Amsterdam, waar er uit de felle zon wordt geschoven met 
stoelen en flipovers. Het wordt volle bak vandaag. Rond de vijftig producenten, UP’s en andere 
professionals uit het vak zullen aanwezig zijn voor de eerste inspiratiesessie in het kader van het in 
september geïntroduceerde duurzaamheidsbeleid van het Filmfonds. Els Rientjes van Green Film Making 
heeft in opdracht van het Filmfonds een mooi programma voorbereid, waarin de nadruk ligt op verbinding. 
Dit in samenwerking met duurzaamheidsmanager Tirsa van The Green Plan en producent Trent van OAK 
Motion Pictures die aan de hand van een workshop en een casestudy van hun speelfilm Narcosis zullen 
bespreken hoe je in 7 stappen je productie duurzaam voor kan bereiden. De crux is op tijd beginnen en je 
hele crew meekrijgen in de transitie.  
 
Na wat warme woorden van welkom door 
Els, legt Jonathan Mees van het Filmfonds 
eerst uit hoe producties vanaf dit najaar 
door het Filmfonds ondersteund gaan 
worden in een duurzamere aanpak. Voor 
speelfilms in de ontwikkelingsfase kan er 
een bijdrage worden aangevraagd voor 
hulp van een eco-consultant. Deze 
ondersteuning kan in de realiseringsfase 
worden doorgezet met behulp van een eco-
manager, waarbij dan o.a. verplicht de 
Albert calculator moet worden ingevuld. 
Tobias Wilbrink van GreenScreen zal dit 
voor het Filmfonds coördineren. Ook zullen 
er voor volgend jaar nog drie nieuwe inspiratiesessies worden gepland en zal aan het eind van het jaar 



worden geëvalueerd hoe de ondersteuning verder kan worden uitgebouwd, ook voor andere producties. 
Lees hier meer over het duurzaamheidsbeleid van het Filmfonds.  
 
Tirsa en Trent openen vervolgens gelijk de dialoog met het publiek door te vragen wie er de laatste tijd iets 
duurzaams heeft gedaan. Iemand heeft een tweedehands jurk gekocht, een ander is de productie van een 
commercial duurzaam gestart en een derde wil duurzame expertise opgedaan in de VS invoeren in 
Nederland. Niet slecht!  
 
Tirsa geeft het publiek vervolgens in sneltreinvaart haar workshop duurzaam produceren. Men wordt 
geprikkeld met verschillende vragen en misconcepties, zoals dat verspilling van eten vele malen 
vervuilender is (door het productieproces) dan de verpakking waar het in komt. Ze legt uit dat het 
belangrijkste bij verduurzamen is om een duidelijk doel te bepalen en niet proberen het perfect te doen. 
Als voorbeeld bespreekt ze verschillende concrete acties op het gebied van décor, afval, kleding, logistiek, 
energie, postproductie en catering. Over die laatste vertelt ze een leuke anekdote van een KLM-
stewardess, dat de intonatie van iets aanbieden vaak al het verschil maakt. Dus, ‘Wil je de kip ohoooof wil 
je de VÉEgaaa?!’ kan mensen over de streep trekken. Uit het publiek komt de opmerking dat op het gebied 
van décor en kostuum het nog steeds als een groot gemis wordt ervaren dat het NOB niet meer bestaat. 
Tot nu toe is er nog steeds geen alternatief van de grond gekomen. Wil je de hele presentatie van Tirsa 
bekijken? Klik dan hier.  
 

 
 
Vervolgens neemt Trent van Tirsa over om zijn productie Narcosis te bespreken als duurzame casestudy. 
Zijn aanpak is overzichtelijk opgedeeld in 7 stappen, waarbij vandaag dieper ingegaan zal worden op stap 
3 en 4, een identiteit en een actieplan opstellen. Maar we beginnen natuurlijk bij de eerste stap: het 
uitspreken van een intentie. In samenspraak met regisseur Martijn de Jong werd er al in de pre-productie 
besloten dat duurzaamheid de hoogste prioriteit had en dus ook een goed budget kreeg. Vervolgens werd 
Tirsa, met haar achtergrond in events, als duurzaamheid coördinator aangesteld. Ze is begonnen met het 
prikkelen van de crew door eerst een enquête met alle Heads te houden en vervolgens de workshop die 
ze vandaag gaf ook met hen te doen, maar dan in een uitgebreidere versie van 2 uur. Trent benadrukt het 
belang van een eco-manager als een aparte functie en om het niet als taak bij iemand erbij te schuiven. 
Dan komt stap 3, misschien de meest essentiële stap in het duurzaam produceren; het bepalen van een 

https://www.filmfonds.nl/duurzaamheid
https://www.dropbox.com/scl/fi/rc1xv58vxgxh6vwa6xn68/Workshop-Duurzaamheid-algemeen-the-green-plan.pdf?rlkey=z2ulajsipllajhlb1uj033er0&dl=0


identiteit. Ga met je productieteam en de rest van je main crew de diepte in om te onderzoeken hoe 
iedereen tegen duurzaamheid aankijkt en waar je als groep de focus wilt leggen. Het is belangrijk om te 
zorgen dat de duurzame ‘identiteit’ van het productieteam vanuit henzelf komt i.p.v. van bovenaf wordt 
opgelegd. Door iedereen te betrekken verhoog je de motivatie.  
 
Met de uitkomsten van deze brainstorm hebben ze samen een intentie geschreven op basis waarvan Tirsa 
als eco-manager per departement een actieplan heeft opgesteld; stap 4. Hierdoor is er uiteindelijk tijdens 
de draaidagen bv om en om vega gegeten, heeft de gaffer door middel van experimenteren zijn verbruik 
kunnen terugbrengen van 18kW naar 4kW lampen en is er bijna geen aggregaat gebruikt. Tijdens de 
productie bleven ze de crew actief betrekken door bijvoorbeeld elke week een wedstrijd uit te schrijven, 
zoals wie heeft de mooiste herbruikbare koffiemok, en door resultaten met hen te delen. Tirsa is zes dagen 
op de set aanwezig geweest en alleen al haar aanwezigheid hielp om mensen meer te motiveren mee te 
doen. Zowel Trent als Tirsa benadrukken meermaals dat niet alles perfect hoeft, dat beginnen en een focus 
hebben het belangrijkste is en dat je dingen die niet werken weer kunt meenemen in een volgende 
productie. Geef jezelf de tijd om te leren en vier vooral de successen die je boekt. Later in het programma 
zullen het bepalen van een identiteit en het opstellen van een actieplan met de aanwezigen worden 
geoefend in een break-out sessie. Bekijk hier de hele presentatie.  
 

 
 
Na een korte pauze met heerlijke fruit shakes nemen drie specialisten uit het veld op de bank plaats om 
met Els in gesprek te gaan: locatiescout en voormalige film commissioner van Den Haag Ing Lim, cateraar 
Willemijn Kruijssen en costume designer Minke Lunter.  
Ing Lim deelt dat hem niet veel vanuit de productie wordt gevraagd om een duurzame aanpak en dat 
creatieve beslissingen veelal leidend zijn. Hij probeert nu om bij regisseurs goed door te vragen wat de 
essentiële aspecten van een locatie zijn, en om te zien of die ook echt nodig is? Hij gaat al lang mee in het 
vak en vindt dat het vooral nog steeds schort aan een stukje besef. Vooral op commerciële sets wordt er 
niks bespaard en heel veel weggegooid. Zijn wens is dat er meer besef komt om vroeger te beginnen en 
efficiënter te werken.  
 
Willemijn vertelt dat ze door een onfortuinlijke brand besloot om niet meer met haar bus in een loods te 
staan, maar buiten op een parkeerplek. Maar doordat daar geen stroom was heeft ze zonnepanelen 

https://www.dropbox.com/scl/fi/wvt5dphprrhbpre4b2vaf/Duurzaam-produceren-in-7-stappen-14-09-2023.pdf?rlkey=wbu0j964uwfb6n788c8vnkvwr&dl=0


geïnstalleerd. Ze heeft haar verbruik teruggebracht tot nog maar 1 groep en het gebruik van een 
dieselaggregaat is meer dan gehalveerd. Door de panelen kan ze ook sneller de set af. Ze krijgt niet vaak 
de vraag vanuit productie om duurzaam te werken of vegetarisch te koken, maar als ze het uit zichzelf doet 
wordt het meestal wel gewaardeerd. Haar wens voor de toekomst is dat er nog minder vlees wordt 
gegeten.  
Minke is als ambassadeur van Film for Future erg gespitst op duurzaamheid, ook omdat kleding zeer 
vervuilend is. Ze maakt zich er vooral zorgen over dat casten vaak te lang duurt waardoor alles heel kort 
op de bal moet. Als maten te laat doorkomen is er bijvoorbeeld geen tijd om in kringlopen te gaan zoeken 
en is ze gedwongen naar fast fashion te grijpen. Ze wil graag eerder in het proces worden betrokken. Als 
ze bijvoorbeeld mee kan naar de set of eerder weet wat voor mensen er worden gezocht, kan ze gerichter 
ontwerpen. En dat maakt het vak ook leuker. Minkes toekomstwens is de terugkeer van een kledingdepot 
zoals het NOB en dat kleding weer hersteld kan worden. Daardoor krijgt het ook een authentiekere look 
en werken collega’s meer samen.  
 

 
 
Het enthousiasme in de zaal neemt steeds meer toe. Tijn Heerkens van Locatiewerk doet een bevlogen 
oproep om echt samen te werken en elkaar als partners te zien. Hij pleit voor meer van dit soort sessies, 
omdat je door vaker praten tot meer oplossingen komt. Om dit te illustreren demonstreert hij samen met 
Paula Loos een meer efficiënte rol toiletpapier die in combinatie met Tijns efficiëntere WC-flex voor een 
dubbel duurzame pitstop zorgt. Deze winst ontstond puur doordat ze elkaar even kort voor een drankje 
zagen.  
 
Dit geeft precies de juiste energie voor de geplande break-outs om te brainstormen over een eigen 
duurzame identiteit. Iedereen is van tevoren al ingedeeld en zo ontstaan er 5 kleine groepjes onder leiding 
van Els, Trent, Tirsa, Tobias en Jonathan. In deze kleinere setting durven mensen meer persoonlijk over 
duurzaamheid te praten, ook over dingen die niet lukken of voor vragen zorgen. De bedoeling is dat elk 
groepje tot drie kernwoorden komt die zij als intentie voor duurzaamheid willen gebruiken. Na een half 
uur is het lastig ze te laten afronden, maar komt toch iedereen vol ideeën terug om deze met elkaar te 
delen.  
 
 



Door de meer informele sfeer die is ontstaan schaart iedereen zich losjes rond de vijf flipovers met 
steekwoorden. Van ieder groepje vertelt 1 afgevaardigde kort welke kernwoorden voor hen het 
belangrijkste waren. Zo is men trots op het vak, maar wil meer op tijd beginnen, beter communiceren en 
meer delen. Een tweede groep kwam tot dezelfde conclusies en voegt daaraantoe om ook meer naar 
andere sectoren te kijken en niet te vergeten dat duurzaamheid ook in een scenario kan terugkomen. In 
een andere groep was sterk een schuldgevoel naar boven gekomen, hoe kun je dit nu allemaal oplossen, 
en was zelfs de vraag gekomen of je wel kinderen moet nemen. Maar uit deze gedachtegang kwam voort 
dat er radicale beslissingen genomen moeten worden, meer impact, het belang van politieke regels en 
minder verspilling. Een volgende groep legt de nadruk op teamwork, geld en ownership. Wat opvallend 
genoeg bij iedereen naar voren kwam was: meer en efficiënter samenwerken, plezier en trots in het vak 
en op tijd beginnen.  
 

 
 
Nu stap 3 is doorlopen, het vormen van een identiteit als zijnde een crew van een denkbeeldige productie, 
tracht Tirsa voor iedereen ook stap 4 in te vullen: een actieplan. Er worden een hoop acties geopperd. Op 
het gebied van voeding; 100% vegetarisch eten, planet placement in het scenario verwerken en geen crew-
leden aannemen als ze niet vegetarisch willen eten. Men vindt het ook belangrijk dat naast de producenten 
ook de creatieve beroepen deze informatie over duurzaamheid horen. Een goede vraag voor de regie is 
bijvoorbeeld, moet je per se op een eiland draaien als je alleen een shot op een boot nodig hebt om dit te 
vertellen? Dat hangt weer samen met vroeg beginnen en ook met alle departementen overleggen. Het zou 
fijn zijn als al de informatie die vandaag is besproken in onlinetrainingen beschikbaar is, ook voor de crew. 
De crew moet voortdurend op de hoogte blijven van de duurzame intenties en stappen die je maakt. En 
niet alleen op een callsheet, want dat wordt niet altijd gelezen. Daarnaast wil men trots en dankbaarheid 
met iedereen delen, bijvoorbeeld door positieve informatie op de callsheet te zetten. Zoals, het is lekker 
weer en we hoeven geen lampen te gebruiken! En misschien kunnen er ook dankbaarheidsoefeningen 
gedaan worden. Voor het vieren van de resultaten kan er tijdens de wrap hap gedeeld worden waar je 
trots op bent en wat er is bereikt.  
 
Als afsluiting wordt er geëvalueerd waar men voor het vervolg meer behoefte aan heeft. Er is behoefte 
meer te horen over de intenties en de plannen van het Filmfonds, zodat niet alle verantwoordelijkheid 
door de productie en crew wordt gedragen. Daarbij komt de vraag om meer sessies zoals deze te 



organiseren. Men ziet graag dat er ook online meer informatie beschikbaar is of dat wat er al is, 
bijvoorbeeld van Green Film Making en Film for Future, beter zichtbaar wordt. Misschien kunnen 
producenten duurzame punten krijgen en met een bepaald aantal punten daarvoor worden beloond. Men 
zou graag per department een tafeloverleg hebben om gerichter te kunnen overleggen. Ook de 
mogelijkheden in de post-productie fase worden graag meer in detail bekeken. Gehaalde duurzame 
resultaten zouden ook veel beter kunnen worden gepromoot en gedeeld met het publiek, bijvoorbeeld 
door een Groen Kalf. En als laatste wordt er geopperd dat men meer naar elkaars producties kan kijken en 
trots en betrokken kan zijn bij de Nederlandse Film.  
 
Naderhand borrelt en praat men nog lang na. De eerste reacties zijn zeer positief en iedereen heeft er zin 
in om samen door te pakken, ook in samenwerking met het Filmfonds. Om gelijk de daad bij het woord te 
voegen, wordt al het overgebleven eten keurig verdeeld en als doggybags mee naar huis genomen in de 
papieren bakjes en tassen waarin het was gekomen. Hopelijk laat de volgende inspiratiesessie niet te lang 
op zich wachten!  
 
Wil je met jouw team ook tot een actieplan komen voor je volgende duurzame productie, gebruik dan 
het lege actieplan uit deze toolkit. In de kit zitten ook het duurzaamheidsmanifest en de 
resultatenpagina van Narcosis, de duurzaamheidsintentie van de korte film Ik ben geen robot, en als 
voorbeeld een ingevuld actieplan van Narcosis. Hopelijk helpen deze elementen je verder om je volgende 
productie zo duurzaam mogelijk te maken. 

https://www.dropbox.com/scl/fo/6cqa1w9g9sswozdkf0qs0/h?rlkey=ltwxfq67gdauavwj3xvrseghd&dl=0

